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Nowe ścieżki rowerowe
powstaną za unijne środki

 Miłośników rowerów z pewnością ucieszy wiado-
mość, że w tym roku w naszej gminie powstaną kolej-
ne odcinki ścieżek rowerowych. Pod koniec maja bur-
mistrz Gminy Chęciny, Robert Jaworski oraz skarbnik 
gminy, Jadwiga Sinkiewicz, podpisali umowę o do-
finansowanie na realizację inwestycji. Na to zadanie 
gmina pozyskała 85% dofinansowania ze środków unii 
europejskiej.

Świetlica w Lipowicy rośnie 
w oczach. Ma być gotowa

pod koniec roku
 Budowa świetlicy w Lipowicy idzie w szybkim tem-
pie. Ściany dosłownie rosły w oczach, a obecnie budow-
lańcy skupiają się nad pracami związanymi z wykona-
niem pokrycia dachowego. Zakończenie inwestycji za-
planowano na koniec listopada bieżącego roku. 

W Gminie Chęciny powstaje coraz więcej ścieżek rowerowych Mieszkańcy Lipowicy i okolic będą niebawem cieszyć się nową świetlicą
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Trwa opracowanie dokumentacji na drogę w Polichnie

 Kompleksowa przebudo-
wa drogi w Polichnie stanie 
się faktem. Trwa opracowa-
nie dokumentacji technicz-
nej, a po uzyskaniu wszel-
kich niezbędnych pozwoleń 
szacuje się, że drogowcy wbi-
ją pierwsze łopaty już z po-
czątkiem przyszłego roku. 
Zgodnie z umową nową dro-
gą pojedziemy we wrześniu 
2021 roku. Ma tu także po-
wstać ciąg pieszo-rowerowy 
na całej długości.

Trwa opracowanie dokumentacji drogi w Polichnie. 
Prace ziemne ruszą w przyszłym roku
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Na zamku w Chęcinach
powitano milionowego turystę
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• Na zamku w Chęcinach powitano 

milionowego turystę
• Końca dobiegły przedprojektowe prace 

sondażowe Synagogi. Obiekt zostanie 
odrestaurowany Trwają uzgodnienia 
ze Świętokrzyskim Konserwatorem 
Zabytków

• Nowe ścieżki rowerowe powstaną 
za unijne środki

• Tzw. „Hotelowiec” w Czerwonej Górze 
będzie miał nowy dach

• Na chęcińskim rynku staną stylowe 
stragany handlowe

• Nieodpłatna pomoc prawna także 
dla przedsiębiorców

• W Wolicy będą dodatkowe miejsca 
przedszkolne. Jest na to blisko 300 
tysięcy złotych unijnego dofinansowania!

• Świetlica w Lipowicy rośnie w oczach. 
Ma być gotowa pod koniec roku

• Wznowienie rekrutacji do projektu: 
„Szkolenia z obsługi Internetu dla 
mieszkańców gminy Chęciny 
po 25 roku życia”

• Będzie więcej laptopów dla uczniów. 
Jest kolejne rządowe dofinansowanie!

• Pracownicy Urzędu wzięli udział 
w akcji charytatywnej dla małej Zosi 
#GaszynChallenge

• Droga Siedlce-Łukowa już projektowana
• Na osiedlu w Skibach projektują drogi. 

Niebawem pozwolenie na budowę
• Ogrodzenie pompowni zdewastowane. 

Szkody są duże!
• W samym centrum Chęcin projektują 

dwa ronda
• Trwa opracowanie dokumentacji 

drogi w Polichnie. Prace ziemne ruszą 
w przyszłym roku

• KONKURS „DRUŻYNA ENERGII”
• Jedna z największych inwestycji 

drogowych już projektowana 
• „Zaburzenia psychiczne 

we współczesnym świecie”. 
Wykład sprzed pandemii

• Paweł Jabłoński i utwór „Nałóg”
• Sukces w konkursie „Zabawka 

z surowców wtórnych”
• Szkoły Podstawowe w Bolminie 

i w Polichnie zakwalifikowały się 
do programu Fundacji Orange 
#SuperKoderzy

• Pani Krystyna Wilk gotowała w Radiu 
Kielce swojego Kalerepioka Jaglanego

• „Szkoła Dialogu”- zaszczytny tytuł 
dla Szkoły Podstawowej im. Jana 
Kochanowskiego w Chęcinach

• Kryminał z Chęcinami w tle
• Konkurs Wspomnień „Historia z mojej 

pamięci”
• Quady i motory niszczą leśne tereny
• Drużyna z Chęcin w Ogólnopolskim 

Finale Potyczek Ekonomicznych!
• Zakończenie roku szkolnego
• Jeden z najpiękniejszych w regionie 

szlaków na górze Zelejowa zostanie 
uporządkowany

 - Tak niedawno oddaliśmy Zamek 
po remoncie, a już odwiedziło go mi-
lion turystów. Dziś patrząc z perspek-
tywy czasu wiem, że zagospodarowa-
nie Zamku i Wzgórza było słuszną 
decyzją – mówi Burmistrz, Robert 
Jaworski.
 Na dziedzińcu zamkowym w Chę-
cinach gwarno było od samego rana. 
- Spodziewaliśmy się, że milionowy 
turysta zawita w progi naszej warowni 
już dziś. Wyczekiwaliśmy go z niecier-
pliwością – przyznaje Monika Maj-
chrzyk, dyrektor Zamku Królewskie-
go w Chęcinach. - Turyści na zamku 
byli na nowo liczeni od kwietnia 2015 
roku, kiedy to zamek został zrewitali-
zowany - przypomina burmistrz Gmi-
ny i Miasta Chęciny, Robert Jaworski. 
- Można powiedzieć, że rozpoczęła się 
wówczas nowa epoka tego obiektu. 
Milionowy turysta to dla nas wielki 
powód do dumy i satysfakcji - dodaje.
 A kiedy w końcu milionowy tu-
rysta pojawił się na chęcińskim zam-
ku został powitany iście po królew-
sku. Nieco zaskoczony wkroczył na 
dziedziniec w asyście służby ubranej 
w stroje z epoki. Tu osobiście szczę-
ściarza wraz z rodziną powitał bur-
mistrz Gminy i Miasta Chęciny, Ro-
bert Jaworski wraz z dyrektor Zamku 
Moniką Majchrzyk. Oboje wręczyli 
mu specjalnie przygotowaną na cześć 
milionowego turysty replikę szabli, 
dyplom, a także zaproszenie na noc 
na zamku dla niego i całej rodziny.
 Milionowym turystą okazał się Pan 
Dariusz Gajewski z Gdańska, który 
do Chęcin przyjechał wraz z rodziną 

– żoną i dwójką dzieci. - Wypożyczyli-
śmy campera i wczoraj wyjechaliśmy 
z Gdańska. Wakacje rozpoczęliśmy 
w Chęcinach. Spaliśmy nieopodal 
Zamku, który bardzo chcieliśmy zwie-
dzić. Mieliśmy też bilety wykupione do 
Jaskini Raj i od rana zastanawialiśmy 
się, gdzie najpierw iść. Decyzja wła-
ściwie była jednoznaczna, że w pierw-
szej kolejności wchodzimy na Zamek. 
Tak się tu znaleźliśmy, jak się okazuje 
o właściwej porze. Spotkała nas niesa-
mowita niespodzianka – mówił Dariusz 
Gajewski, milionowy turysta na Zamku 
w Chęcinach, który z dumą zasiadł na 
królewskim tronie przygotowanym 
specjalnie na jego cześć. Na jego cześć 
nie zabrakło też wystrzałów z armat 
i tańców dworskich. Jak zapowiedział 
Pan Dariusz, miłośnik historii, na Za-
mek w Chęcinach jeszcze wróci. - Jed-
ną z nagród jest zaproszenie na «Noc 
na Zamku» dla całej rodziny. Już nie 
możemy się doczekać, kiedy zobaczy-
my Zamek w nocnej odsłonie. Słysze-
liśmy, że jest tu wtedy wyjątkowo ma-
gicznie – mówi Dariusz Gajewski.
 Zamek chęciński zlokalizowany 
w otoczeniu panoramy naszych pięk-
nych Gór Świętokrzyskich, skąpany 
niesamowitą historią i rozbudowaną 
ofertą zwiedzania jest unikatowym 
obiektem w skali nie tylko krajowej. 
I nie ma się co dziwić, że jest jednym 
z najchętniej odwiedzanych obiektów 
w regionie. Tylko w ubiegłym roku 
Zamek w Chęcinach odwiedziło po-
nad 223 tysiące osób. Był to absolutny 
rekord w dziejach warowni.

Agnieszka Olech
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 W maju ubiegłego roku burmistrz Gminy i Miasta Chę-
ciny, Robert Jaworski podpisał umowę z Marszałkiem Woje-
wództwa Świętokrzyskiego, Andrzejem Bętkowskim, o unij-
ne dofinansowanie na odrestaurowanie Synagogi i stworze-
nie w niej Centrum Pamięci Kultury Żydowskiej. – Ta in-
westycja będzie sfinansowana, prawie w całości ze środków 
zewnętrznych.  Aż 95 procent kosztów pokryje Unia Eu-
ropejska, zaś pozostałą część środki z Ministerstwa Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego. To bardzo duży zastrzyk finan-
sowy dla naszej gminy. Długo trwała procedura odzyskania 
tego obiektu, ale udało się to w ostatnim momencie kiedy 
samorząd mógł jeszcze sięgnąć po zewnętrzne dofinanso-
wanie na jego odrestaurowanie. Pewnie wiele osób uzna, 
że nie jest to inwestycja pierwszej potrzeby w tej gminie, 
ale w samorządzie trzeba czasami szybko i umiejętnie wy-
korzystywać momenty, kiedy jest szansa realizacji zadań za 
pieniądze nie pochodzące z naszego budżetu. Synagoga jest 
tego doskonałym przykładem. Zostanie zrealizowana dzięki 
środkom unijnym i ministerialnym, a my uratujemy obiekt, 
który niszczeje w samym centrum miasta – mówi burmistrz, 
Robert Jaworski.
 
Rozmowy ze Świętokrzyskim Konserwatorem Zabytków
 Po latach starań w końcu uda się wyremontować chęciń-
ską synagogę, która ma stać się kolejną atrakcją turystyczną 
królewskiego miasta i nie będzie szpecić swym złym stanem 
technicznym ani zagrażać bezpieczeństwu. - Sądzę, że jest 
to ostatnia szansa, aby uratować ten obiekt dziedzictwa kul-
turowego. To symbol życia narodu wyznania mojżeszowego 
w Chęcinach oraz znacząca część kultury i historii naszego 
miasta – mówi Burmistrz, Robert Jaworski.
 - Wszelkie decyzje i prace są konsultowane ze Święto-
krzyskim Konserwatorem Zabytków, który czuwa nad pra-

Końca dobiegły przedprojektowe prace sondażowe
Synagogi. Obiekt zostanie odrestaurowany

Trwają uzgodnienia
ze Świętokrzyskim Konserwatorem Zabytków

 Trwa proces opracowania dokumentacji na odrestaurowanie chęcińskiej synagogi. Właśnie zakończyły się 
prace przedprojektowe w zakresie badań sondażowych architektonicznych i konserwatorskich. 

widłowym przebiegiem prac. Pierwsze działania przy zabyt-
kowej XVII-wiecznej Synagodze już się zakończyły. Były to 
zalecone przez konserwatora zabytków m.in. inwentaryza-
cja architektoniczna i ekspertyza techniczno-konstrukcyjna 
i mykologiczna obiektu. Chodziło o sondażowe określenie 
występowania historycznych polichromii wewnątrz obiektu 
a także określenie ich stanu zachowania. Badania mają nie 
tylko potwierdzić historię obiektu, ale też określić ile z tych 
elementów uda się uratować pod względem zabytkowym. 
Teraz badania trafią do konserwatora zabytków, który wyda 
zalecenia. Dopiero po ich otrzymaniu będziemy mogli zle-
cić opracowanie dokumentacji projektowej – poinformował 
burmistrz Robert Jaworski. – Ta inwestycja wymaga dopra-
cowania wielu szczegółów. Najtrudniejszym tematem jest 
dach, ogrzewanie i wiele innych szczegółów, które są w fazie 
analiz i rozmów –dopowiada Burmistrz.
 Odrestaurowana synagoga wraz z Centrum Pamięci 
Kultury Żydowskiej ma stać się miejscem uczącym tolerancji 
oraz szacunku do innych religii i kultur. 

Agnieszka Olech

Synagoga czeka na kompleksowy remont

Trwają uzgodnienia z Konserwatorem Zabytków
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 Prace przy budowie ścieżek rowerowych podzielono 
na dwa etapy. Pierwszy z nich zakończył się z końcem 
zeszłego roku, kiedy to do użytku mieszkańców oddano 
920 metrów trasy rowerowej, która powstała wzdłuż Alei 
Józefa Piłsudskiego w Chęcinach. Prace przy budowie 
kolejnych odcinków rozpoczną się niebawem, plac bu-
dowy już został przekazany wykonawcy. 
 Budowana ścieżka rowerowa będzie stanowić dosko-
nałe połączenie z dziesięciokilometrową ścieżką rowerową 
wiodącą wzdłuż drogi wojewódzkiej numer 762. Budowa-
ny w tym roku odcinek przebiegać będzie trasą wzdłuż Alei 
Partyzantów oraz ulicy Zelejowej. Łącznie powstanie blisko 
dwa kilometry trasy dla rowerzystów. 
 Koszt tej inwestycji w dużej mierze pokryje pozyskane 
przez władze gminy unijne dofinansowanie ze środków 
Regionalnego Programu Operacyjnego na lata 2014-2020 
w ramach Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych Kie-
leckiego Obszaru Funkcjonalnego. Nowe ścieżki rowe-
rowe to idealna alternatywa dla ruchu samochodowego, 
a przede wszystkim ekologiczny model komunikacji. 

Nowe ścieżki rowerowe
powstaną za unijne środki

 Miłośników rowerów z pewnością ucieszy wiadomość, że w tym roku w naszej gminie powstaną kolejne odcinki 
ścieżek rowerowych. Pod koniec maja burmistrz Gminy Chęciny, Robert Jaworski oraz skarbnik gminy, Jadwiga 
Sinkiewicz, podpisali umowę o dofinansowanie na realizację inwestycji. Na to zadanie gmina pozyskała 85% do-
finansowania ze środków unii europejskiej.

 Warto dodać, że gmina planując kolejne drogowe in-
westycje już na etapie projektowania uwzględnia następne 
odcinki ścieżek rowerowych. Obecnie trwają też prace przy 
budowie dróg i ścieżek rowerowych na ul. Kazimierza Wiel-
kiego i ul. Branickiego w Chęcinach. Zaplanowano też ich 
budowę na ul. Tadeusza Kościuszki i ul. Henryka Sienkiewi-
cza na osiedlu Zelejowa w Chęcinach oraz w Polichnie.

Agnieszka Olech

 Ta informacja z całą pewnością 
ucieszy mieszkańców hotelowca 
w Czerwonej Górze. Budynek, w któ-
rym mieści się trzydzieści mieszkań 
będzie miał całkowicie wymieniony 
dach. W ramach prac zaplanowano 
demontaż i utylizację eternitu pokry-
wającego dach. Poza tym, częściowo 
wymieniona będzie też więźba dacho-
wa. Dodatkowo wymienione zostaną 
kominy, które będą przemurowane, 
udrożnione i ocieplone. Poprawio-
na będzie też instalacja odgromowa. 
Istotną kwestią będzie zrobienie ocie-
plenia opaski pod dachem tak, aby 

w przyszłości można było połączyć 
wykonane ocieplenie z dalszą termo-
modernizacją budynku.
 Dokumentacja techniczna już 
została opracowana, a przetarg na 
wyłonienie wykonawcy zostanie 
ogłoszony lada dzień. Stary, pokryty 
eternitem dach na budynku zosta-
nie całkowicie wymieniony do końca 
bieżącego roku.
 Na tym jednak nie koniec prac 
przy tym budynku. W kolejnym eta-
pie władze gminy planują wykonać 
jego termomodernizację.

Agnieszka Olech 

 Jeszcze w tym roku wymiany dachu doczeka się hotelowiec w Czerwo-
nej Górze. Dokumentacja techniczna już jest opracowana, a gmina nieba-
wem wyłoni wykonawcę prac. 

Nasza gmina cieszy się dużą popularnością wśród amatorów rowerów

Tzw. „Hotelowiec” w Czerwonej Górze
będzie miał nowy dach
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 Chęcińskie rynki zmieniły się nie do poznania już kilka 
lat temu, kiedy to centrum zabytkowego miasteczka przeszło 
pierwszy etap rewitalizacji. Na górnym rynku przed połu-
dniową pierzeją zainstalowano podświetlane fontanny, do-
dające niezwykłego uroku. Posadzono tu także klony i usta-
wiono stylowe ławeczki. Pojawiły się też kamiennie donice 
z bukszpanami. Na środku stoją piramidy kwiatowe, które 
pięknie ożywią rynek, a świecące tu latarnie nawiązują do 
tych, które niegdyś zapalano na ulicach.
 Na chęcińskiej starówce ustawiono także kamienne po-
idełko. Jednak bez wątpienia największym obiektem na ryn-
ku jest studnia, przykryta drewnianym daszkiem i zabezpie-
czona kratą. We wnętrzu studni pływa legendarna kaczka. 
Sama studnia przyciąga tłumy turystów, którzy z chęcią od-
poczywają na jej stopniach i robią sobie zdjęcia. Najchętniej 
jednak fotografowanym obiektem jest postać Króla Włady-
sława Łokietka, stojąca majestatycznie i witająca turystów. To 
właśnie z Królem turyści robią sobie zazwyczaj selfi.
 Chęciński rynek tętni życiem i ściąga coraz więcej tury-
stów. A ci niebawem będą mieli dodatkową atrakcję. Gmina 
planuje ustawić nieopodal studni trzy stylowe budki han-
dlowe. Będą drewniane i nawiązujące stylem do epoki śre-
dniowiecza. Z wysuwanymi ladami i otwieranymi okiennica-

Na chęcińskim rynku
staną stylowe stragany handlowe

 Trzy stylowe budki handlowe staną na chęcińskim rynku tuż obok odrestaurowanej studni od strony pierzei 
zachodniej. To kolejne elementy infrastruktury, przygotowane z myślą o obsłudze ruchu turystycznego. Budki 
mają być drewniane i nawiązujące wyglądem do średniowiecznej zabudowy Chęcin. Będzie tu można zakupić 
pamiątki, rękodzieło artystyczne, a nawet lokalne produkty. 

mi. Będzie tu można nabyć pamiątki, rękodzieło artystyczne, 
a może też nawet lokalne i naturalne produkty. – Musieliśmy 
wykonać projekt techniczny i uzyskać pozwolenie na budowę. 
Chcemy, aby te obiekty idealnie wtopiły się w klimat średnio-
wiecznego miasteczka. Będzie to kolejna infrastruktura przy-
gotowana z myślą o obsłudze ruchu turystycznego – zapowia-
da burmistrz Gminy i Miasta Chęciny, Robert Jaworski.

Agnieszka Olech

Nieodpłatna pomoc prawna
także dla przedsiębiorców

 Urząd Gminy i Miasta w Chęcinach informuje, że na pod-
stawie art. 29 ustawy z dnia 14 maja 2020 roku o zmianie 
niektórych ustaw w zakresie działań osłonowych w związku 
z rozprzestrzenianiem się wirusa SARS-CoV-2, wprowadzo-
no zmiany w ustawie z dnia 5 sierpnia 2015 roku o nieodpłat-
nej pomocy prawnej, nieodpłatnym poradnictwie obywatel-
skim oraz edukacji prawnej.
 Najistotniejszą zmianą, jaką przynosi regulacja przepisów 
o nieodpłatnej pomocy prawnej, jest poszerzenie kręgu osób, 
które mogą skorzystać z tej formy pomocy o osoby fizyczne 
prowadzące jednoosobową działalność gospodarczą – nie-
zatrudniające innych osób w ciągu ostatniego roku. Dotąd 
z możliwości korzystania z nieodpłatnej pomocy prawnej wy-
łączone były sprawy związane z prowadzeniem działalności 
gospodarczej, z wyjątkiem przygotowania do rozpoczęcia ta-
kiej działalności.
 Nowe przepisy wprowadzają także możliwość skorzy-
stania z usług nieodpłatnej mediacji poza punktem lub za 
pośrednictwem środków porozumiewania się na odległość 

przez osoby ze znaczną niepełnosprawnością ruchową, które 
nie mogą stawić się w punkcie osobiście, oraz osoby doświad-
czające trudności w komunikowaniu się, o których mowa 
w ustawie z dnia 19 sierpnia 2011 roku o języku migowym 
i innych środkach komunikowania się.
 W związku z realizacją przez Powiat Kielecki zadania pu-
blicznego w zakresie prowadzenia punktów nieodpłatnej po-
mocy prawnej informuje się, że mieszkańcy Gminy Chęciny 
mają możliwość skorzystania z nieodpłatnych porad praw-
nych w siedzibie Starostwa Powiatowego w Kielcach. Dane 
kontaktowe do umówienia wizyty: telefon: 041 200 17 85, 
e-mail: nieodplatnapomocprawna@powiat.kielce.pl.
 Szczegółowe informacje dotyczące funkcjonowania punk-
tów w czasie pandemii, uzyskają Państwo na stronie interne-
towej Starostwa Powiatowego w Kielcach:
https://www.powiat.kielce.pl/dla_klienta/nieodplatna_po-
moc_prawna.html,
http://bip.powiat.kielce.pl/pomoc_prawna/index.html
oraz pod wskazanymi wyżej danymi kontaktowymi. 
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 Już od sierpnia bieżącego roku ruszy projekt pod nazwą 
„Wesołe przedszkolaki - projekt upowszechniający eduka-
cję przedszkolną oraz podnoszący jakość i atrakcyjność 
oferty przedszkolnej dla dzieci z gminy Chęciny”. Jego cał-
kowita wartość opiewa na kwotę nieco ponad 372 tysięcy 
złotych, z czego blisko 300 tysięcy złotych pokryje unijne 
dofinansowanie pozyskane z Europejskiego Funduszu Spo-
łecznego w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa Świętokrzyskiego na lata 2014-2020.
Powstanie kolejne 25 miejsc przedszkolnych
 Ten projekt to kolejny przykład komplementarności re-
alizowanych w gminie zadań i inicjatyw. Końca dobiega re-
mont budynku szkoły w Wolicy, gdzie będzie przygotowana 
kolorowa i funkcjonalna sala pod zajęcia przedszkolne, która 
niebawem wypełni się gwarem dzieci. Odnowione pomiesz-
czenia pozwolą na bezpieczne i kreatywne prowadzenie dzia-
łań z dziećmi. Bez obaw możemy myśleć teraz o utworzeniu 
dodatkowego punktu przedszkolnego – powiedział Bur-
mistrz Robert Jaworski.
 W ramach projektu powstanie dodatkowy oddział przed-
szkolny, do którego uczęszczać będzie 25 dzieci w wieku od 
3 do 5 lat z terenu gminy Chęciny, mieszkających nie tyl-
ko w samej Wolicy, ale też w Tokarni, Ostrowie, Siedlcach, 
Łukowej, Wojkowcu i w Wymysłowie. -Obecnie przy Szko-
le Podstawowej w Wolicy istnieje jeden oddział wychowania 
przedszkolnego, do którego w roku szkolnym 2019/2020 
uczęszcza 20 dzieci w wieku od 3 do 6 lat. Dzięki dobiega-
jącej właśnie końca termomodernizacji i przebudowie pla-
cówki, będziemy mogli stworzyć tu jeszcze jeden oddział 
przedszkolny. To oznacza, że przedszkole w Wolicy już od 
września bieżącego roku będzie mogło przyjąć aż 45 dzieci 
– mówi burmistrz Gminy i Miasta Chęciny, Robert Jaworski 
i dodaje, że utworzenie w Wolicy jeszcze jednego oddziału 
było konieczne. - Tak wynika z analizy potrzeb, jaką przepro-
wadziliśmy. Ogromnie się cieszę, że udało nam się pozyskać 
na ten cel tak wysokie dofinansowanie. Od lat stawiamy na 
edukację przedszkolną. Dysponujemy ośmioma oddziała-
mi przedszkolnymi w Przedszkolu Samorządowym w Chę-
cinach, po jednym oddziale przedszkolnym przy szkołach 
podstawowych, a także pięcioma punktami przedszkolnymi. 
Do wszystkich oddziałów przedszkolnych na terenie gminy 
uczęszcza 165 dzieci, do punktów przedszkolnych 87 dzie-
ci, a do Przedszkola Samorządowego 200 dzieci. W sumie 
opieką przedszkolną na terenie całej gminy obejmujemy 452 

W Wolicy będą dodatkowe miejsca
przedszkolne. Jest na to blisko

300 tysięcy złotych unijnego dofinansowania!
 Ta informacja z całą pewnością ucieszy rodziców najmłodszych dzieci z tej części gminy. W Szkole Podstawo-
wej w Wolicy zostanie utworzony nowy oddział przedszkolny dla 25 dzieci w wieku od 3 do 5 lat. Poszerzona bę-
dzie też oferta edukacyjna nie tylko w nowym, ale także w już istniejącym oddziale przedszkolnym. Na realizację 
projektu władze Gminy i Miasta Chęciny pozyskały blisko 300 tysięcy złotych unijnego dofinansowania.

dzieci. Dzięki pozyskanym środkom unijnym ta liczba zwięk-
szy się od września do 477 dzieci. Chcemy, aby młodzi rodzi-
ce po urodzeniu dziecka mogli powrócić do pracy – zaznacza 
burmistrz, Robert Jaworski.
Doposażenie oddziału przedszkolnego
 W celu zapewnienia prawidłowego funkcjonowania od-
działu przedszkolnego, w ramach projektu zaplanowano 
zakup niezbędnego wyposażenia sali przedszkolnej oraz po-
mieszczeń, aby przystosować je do potrzeb dzieci. Zakupione 
zostaną: regały i szafki na książki, zabawki, pomoce dydak-
tyczne, pomoce do prowadzenia zajęć dodatkowych, artyku-
ły piśmiennicze, stoliki i krzesełka dla dzieci, biurko i krze-
sła dla nauczycieli, kanapa i siedziska piankowe dla dzieci, 
dywan, łóżeczka przedszkolne, wózek na łóżeczka, szafa na 
pościel, tablice korkowe itp.
 Ponadto, zakupione zostaną pomoce edukacyjne takie, 
jak: zabawki, książki, niezbędny sprzęt do prowadzenia za-
jęć itp., a także dla każdego dziecka wyprawki plastyczne 
– 25 kompletów.
Będą ciekawe zajęcia dodatkowe
 Projekt zakłada nie tylko stworzenie nowego oddziału przed-
szkolnego w Wolicy. Będą też dodatkowe zajęcia rytmiczno-mu-
zyczne, zajęcia usprawniające aparat mowy, a nawet lekcje z kre-
atywności. Udział w nich wezmą dzieci pozostające w oddziale 
przedszkolnym po godzinach objętych podstawą programową. 
- Tematyka zaproponowanych zajęć wynika z zapotrzebowania 
zgłoszonego przez rodziców, a ciekawa forma lekcji z pewno-
ścią przyczyni się do wszechstronnego rozwoju dzieci. Zajęcia 
uwzględniać będą indywidualne potrzeby rozwojowe i eduka-
cyjne oraz możliwości psychofizyczne najmłodszych – podkreśla 
burmistrz Robert Jaworski. Jego zdaniem rozwój edukacyjny 
ma bardzo duże znaczenie już od najmłodszych lat. - Maluchy 
będą mogły rozwijać swoje pasje, zdolności, nauczą się współpra-
cować z grupą, a także pokonywać własne słabości. Podjęte w ra-
mach projektu działania będą miały ogromny wpływ na rozwój 
intelektualny i społeczny dzieci – dodaje.
 Realizacja projektu, na który władze gminy pozyskały bli-
sko 300 tysięcy złotych unijnego dofinansowania ruszy już 
od 1 sierpnia bieżącego roku i potrwa do 15 lipca 2021 roku. 
Po tym czasie gmina utrzyma utworzone miejsca przedszkol-
ne. Przedszkole swoje miejsce znajdzie w nowo oddanym do 
użytku po kompleksowym remoncie i termomodernizacji 
budynku Szkoły Podstawowej w Wolicy.

Agnieszka Olech
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 Świetlica wiejska budowana jest niemalże w samym 
sercu Lipowicy. Ma mieć nowoczesną kubaturę, z duży-
mi oknami. Budynek będzie parterowy z dwuspadowym 
dachem. Obiekt ma być funkcjonalny i przyjazny dla nie-
pełnosprawnych. Jego całkowita powierzchnia wyniesie 
160 metrów kwadratowych. Wewnątrz powstanie wielo-
funkcyjna sala o powierzchni 60 metrów kwadratowych, 
która doskonale sprawdzi się na spotkania mieszkańców 
i różnego rodzaju uroczystości. Powstanie także aneks 
kuchenny i pomieszczenie socjalne. Będzie też miejsce 
na kotłownię. 
 Budynek ma być ogrzewany ekologicznym kondensa-
cyjnym kotłem gazowym. Standard energetyczny obiektu 
będzie spełniał bardzo rygorystyczne normy, które mają 

Świetlica w Lipowicy rośnie w oczach.
Ma być gotowa pod koniec roku

 Budowa świetlicy w Lipowicy idzie w szybkim tempie. Ściany dosłownie rosły w oczach, a obecnie budowlańcy 
skupiają się nad pracami związanymi z wykonaniem pokrycia dachowego. Zakończenie inwestycji zaplanowano 
na koniec listopada bieżącego roku. 

obowiązywać od 2021 roku. Ocieplenie ścian zewnętrz-
nych, podłogi, stropu i właściwości okien i drzwi będą 
energooszczędne. Zagospodarowany zostanie też teren 
wokół obiektu. Zgodnie z umową nowa świetlica w Lipo-
wicy ma być gotowa do końca listopada bieżącego roku.
 Prace idą tu pełną parą, a wykonawcą generalnym 
inwestycji jest firma PPHU “RADEX”. Koszt budowy 
długo wyczekiwanej przez mieszkańców świetlicy będzie 
opiewał na kwotę nieco ponad 884 tysięcy złotych. - Bar-
dzo brakowało w Lipowicy miejsca, w którym mieszkańcy 
będą mogli się spotkać, spędzać wspólnie czas i integro-
wać się. Będzie to doskonałe miejsce do organizowania 
zajęć dla najmłodszych i wielu wydarzeń, w tym kultu-
ralnych i artystycznych – mówi burmistrz Gminy i Miasta 
Chęciny, Robert Jaworski. 

Agnieszka Olech 

 Uprzejmie informujemy, że 
ze względu na konieczność zawiesze-
nia działań szkoleniowych z powodu 
sytuacji epidemiologicznej, projekt 
pn. „Szkolenia z obsługi Internetu 
dla mieszkańców gminy Chęciny 
po 25 roku życia” realizowany przez 
Gminę Chęciny, dofinansowany 
z Programu Operacyjnego Polska 
Cyfrowa na lata 2014 – 2020 Dzia-

Wznowienie rekrutacji do projektu: „Szkolenia z obsługi
Internetu dla mieszkańców gminy Chęciny po 25 roku życia”

łanie 3.1 Działania szkoleniowe na 
rzecz rozwoju kompetencji cyfro-
wych III oś priorytetowa Cyfrowe 
kompetencje społeczeństwa, został 
wydłużony do dnia 30.08.2020 r.
 Ze względu na konieczność do-
kończenia jego realizacji, z dniem 
03.06.2020 r. zostaje wznowiona re-
krutacja. W związku z tym podajemy 
nowe terminy rekrutacji, sposoby 

złożenia dokumentów oraz zasady 
organizacji szkoleń.
 Rekrutacja prowadzona będzie od 
dnia 03.06.2020 r. do dnia 21.08.2020 
r. lub do wyczerpania miejsc, których 
liczba jest ograniczona. Do projektu 
zostanie zakwalifikowanych 60 osób 
(6 grup 10-osobowych).
 Zaplanowane w ramach projek-
tu wsparcie to kursy komputerowe 

Budowa świetlicy potrwa do końca roku.

Świetlice to doskonałe miejsce spotkań
 integracji i podejmowania lokalnych inicjatyw.
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 Zamknięcie placówek oświato-
wych na wiele tygodni w związku 
z epidemią wymusiło nowe standar-
dy prowadzenia zajęć edukacyjnych. 
Uczniowie zamiast w szkolnych ła-
wach zasiadają przed monitorami 
komputerów. Niestety, wiele jest 
jeszcze rodzin, w których uczniowie 
nie posiadają wystarczającej ilości 
sprzętu i dostępu do internetu. Bez 
tego nie mogą realizować podstawy 
programowej. Z pomocą przyszło 
ministerstwo, które 1 kwietnia uru-
chomiło Program Operacyjny Pol-
ska Cyfrowa w ramach programu 
„Zdalna szkoła”, do którego gminy 
mogły wnioskować o dofinansowa-
nie na zakup niezbędnego sprzętu.
 Władze Gminy i Miasta Chęci-
ny już wtedy niezwłocznie złożyły 
wniosek o dofinansowanie zakupu 

Będzie więcej laptopów dla uczniów.
Jest kolejne rządowe dofinansowanie!

 Do uczniów i nauczycieli chęcińskich szkół już niebawem trafią kolejne laptopy do zdalnej nauki. Na ich 
zakup lokalne władze samorządowe pozyskały właśnie drugi grant w ramach Programu Operacyjnego Polska 
Cyfrowa na lata 2014-2020. Tym razem gmina zakupi 42 laptopy.

laptopów dla najbardziej potrzebu-
jących uczniów i nauczycieli. - Dzię-
ki pozyskanemu grantowi w kwo-
cie blisko 70 000,00 zł zakupiliśmy 
45 laptopów wraz z wbudowanymi 
kamerami, które ułatwiają uczest-
niczenie w lekcjach online. Oprócz 
tego zakupiliśmy także 29 kart SIM 
z dostępem do internetu i dziesięć 
modemów. Są uczniowie, którzy 
oprócz laptopów potrzebują także 
dostępu do internetu. Stąd właśnie 
zakup dodatkowego sprzętu – mówi 
burmistrz Gminy i Miasta Chęciny, 
Robert Jaworski.
 Sprzęt już trafił do uczniów, ale 
na tym jednak nie koniec. Władze 
gminy złożyły kolejny wniosek o do-
finansowanie. Tym razem udało się 
pozyskać nieco ponad 73 tysiące zło-
tych. - Za te pieniądze kupimy jesz-

cze 42 laptopy – wylicza burmistrz, 
Robert Jaworki. - Ten sprzęt to real-
ne wsparcie dla naszych najbardziej 
potrzebujących uczniów. Musimy też 
pamiętać, że laptopy potrzebne są 
także w rodzinach wielodzietnych, 
gdzie dzieci mają lekcje w tym sa-
mym czasie. Robimy wszystko, aby 
wesprzeć naszych uczniów w tym wy-
jątkowo trudnym czasie – mówi bur-
mistrz, Robert Jaworski.
 Warto zaznaczyć, że obydwa do-
finansowania były stuprocentowe, 
a gmina do zakupu sprzętu potrzeb-
nego do zdalnego nauczania nie 
musiała dokładać żadnych środków 
ze swojego budżetu. Po zakończeniu 
nauki zdalnej zakupione laptopy, 
modemy i karty SIM pozostaną do 
dyspozycji szkół.

Agnieszka Olech

w zakresie korzystania z Internetu 
(w tym e-usług), które zostaną prze-
prowadzone w 2 modułach (do wy-
boru):
• „Działam w sieciach społeczno-
ściowych” dla 3 grup szkolenio-
wych, w ramach którego uczestni-
cy nabędą umiejętności pozwala-
jące na bezpieczne poruszanie się 
w świecie sieci społecznościowych, 
w tym m.in. nauczą się nawiązywać 
i kontynuować swoje znajomości, 
kształtować swój wizerunek, wy-
korzystywać i dzielić się swą twór-
czością oraz korzystać z cudzej, jak 
korzystać z podstawowych usług 
e-administracji,
• „Moje finanse i transakcje w sie-
ci” dla 3 grup szkoleniowych., w ra-
mach którego uczestnicy nabędą 
umiejętności jak skutecznie załatwić 
sprawy prywatne, biznesowe, finan-

sowe i urzędowe za pośrednictwem 
Internetu tj. zarządzanie kontem 
bankowym, dokonywanie płatności, 
realizowanie zakupów, rezerwowa-
nie podróży, jak korzystać z podsta-
wowych usług e-administracji.
 Kursy zostaną przeprowadzo-
ne w okresie od 22 czerwca do 25 
sierpnia 2020 r. w wymiarze 12 go-
dzin przez 3 dni szkoleniowe po 4 h 
dziennie.
UDZIAŁ W PROJEKCIE JEST 
CAŁKOWICIE BEZPŁATNY
 Osoby zainteresowane udziałem 
w projekcie prosimy o pobranie 
poniżej dostępnych dokumentów 
rekrutacyjnych wskazanych w Regu-
laminie rekrutacji oraz ich wypełnie-
nie i podpisanie (tj. Załącznik nr 1 
i 2 oraz jeśli dotyczy: nr 3 i 4 wraz 
z orzeczeniem o stopniu niepełno-
sprawności uczestnika), a następnie 

wysłanie lub dostarczenie w formie:
• skanu na adres mailowy: 
u.marciniak@checiny.pl lub
• w wersji papierowej do Urzędu 
Gminy i Miasta w Chęcinach (pok. 
nr 13).
 Kandydaci, którzy zostaną zakwa-
lifikowani do projektu i złożą doku-
menty rekrutacyjne w formie skanu 
zobligowani będą do uzupełnienia 
oryginałów przed rozpoczęciem 
szkolenia.

Więcej informacji można uzyskać 
w Urzędzie Gminy i Miasta

w Chęcinach, w Referacie Funduszy 
Pomocowych i Promocji pok. nr 13, 

tel. 41 31 53 115,
e-mail: u.marciniak@checiny.pl 

Dokumenty do pobrania
na www.checiny.pl

Urszula Marciniak
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 Droga na odcinku Siedlce-Łuko-
wa zostanie przebudowana na dłu-
gości dwóch kilometrów i 570 me-
trów. Wybudowany zostanie tu także 
chodnik. Przetarg na wyłonienie wy-
konawcy zadania w systemie “zapro-
jektuj i wybuduj” ogłosił zarządca 
drogi, którym jest Powiat Kielecki. 
A została nim firma Trakt. - Powiat 
jako zarządca tej drogi ogłosił prze-
targ, wyłonił wykonawcę, a teraz bę-
dzie nadzorował inwestycję, na którą 
pozyskaliśmy wspólnie z gminą Chę-
ciny duże rządowe dofinansowanie. 

Droga Siedlce-Łukowa już projektowana
 Do końca lipca 2022 roku powstanie droga Siedlce-Łukowa o długości ponad 2,5 kilometra. Powstanie tu także 
chodnik. Wyłoniono już wykonawcę inwestycji, który prace rozpoczął od projektowania. Inwestycja będzie kosz-
tować 7.5 miliona złotych, z czego większą część pokryje rządowe dofinansowanie, a pozostałą kwotę po połowie 
zapłacą gmina Chęciny i Powiat Kielecki.

Świadczy to o dobrej współpracy na 
szczeblu dwóch samorządów. To nie-
zwykle istotne w kwestii poprawy in-
frastruktury drogowej i tym samym 
komfortu użytkowania dróg i chod-
ników przez mieszkańców – mówi 
członek Zarządu Powiatu Kieleckie-
go, Cezary Majcher.
 Jak podkreśla burmistrz Gminy 
i Miasta Chęciny, dobra współpraca 
z Powiatem Kieleckim zaowocowała 
wieloma drogowymi inwestycjami. - 
W najbliższym czasie w Chęcinach 
będziemy mieć prawdziwą drogową 

Droga Siedlce-Łukowa czeka na remont

rewolucję. Droga Siedlce-Łukowa 
to dla nas bardzo ważny odcinek. 
Będzie tu bezpiecznie i komfortowo 
nie tylko dla kierowców, ale także dla 
pieszych, dla których wybudujemy 
chodnik na całej długości – zapowie-
dział burmistrz Robert Jaworski.
 Wykonawca prace rozpoczął od 
zrobienia projektu. Nową drogą 
w tej części gminy pojedziemy do 
końca lipca 2022 roku. Wtedy to mija 
umowny termin zakończenia inwe-
stycji.

Agnieszka Olech

Pracownicy Urzędu wzięli udział w akcji charytatywnej dla małej Zosi

#GaszynChallenge 
 Dziękujemy za nominację Gminie Sobków oraz OSP 
Radkowice.
 - Życie ludzkie jest wartością bezcenną, dlatego cie-
szymy się, że pracownicy Urzędu Gminy i Miasta w Chę-
cinach mogą dołożyć swoją cegiełkę do tak wspaniałej 
akcji poświęconej małej Zosi – mówi Burmistrz, Robert 
Jaworski.
 Zasady bardzo proste, nominowani muszą wykonać 
10 pompek. Jeżeli wykonają ćwiczenie, wpłacają mini-
mum 5 zł, jeżeli nie, wpłacają minimum 10 zł. Nomi-

nowani mają 48 godzin na wykonanie zadania i mogą 
nominować minimum 3 osoby.
Gmina Chęciny nominuje:
Regionalne Centrum Naukowo-Technologiczne
Zamek Królewski w Chęcinach
Chęciński Uniwersytet Trzeciego Wieku
Link do wpłaty:
Zosia 
https://www.siepomaga.pl/gaszynchallengezosia
Powodzenia!!!
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 Nie ulega wątpliwości, że osiedle 
w Skibach jest jednym z najbardziej 
atrakcyjnych miejsc do zamieszkania 
na terenie gminy Chęciny. Widok na 
zamek, cisza i spokój oraz otocznie 
przyrody są tu do pozazdroszczenia. 
Brakuje tylko infrastruktury drogo-
wej, która już jest projektowana. - Po 
zakończeniu budowy wodociągu i ka-
nalizacji przyszedł czas na porządne 
drogi, chodniki i oświetlenie – mówi 
burmistrz Gminy i Miasta Chęciny, 
Robert Jaworski i dodaje, że Osiedle 
w Skibach jest jednym z większych 
osiedli powstających na terenie gmi-
ny. - Konieczne uzbrojenie tego te-

Na osiedlu w Skibach projektują drogi.
Niebawem pozwolenie na budowę

 Ponad dwa kilometry długości będą miały drogi na osiedlu Skiby i przyległych terenach. Trwa właśnie ich 
projektowanie i opracowanie dokumentacji. Mają też być obustronne chodniki i energooszczędne oświetlenie. Po 
zakończeniu prac projektowych gmina będzie mogła wystąpić o pozwolenie na budowę.

renu wykonujemy kolejno. Zależało 
nam, aby przed budową dróg za-
kończyć temat kanalizacji i wodocią-
gów. Teraz mieszkańcy mają dostęp 
do bieżącej wody i odprowadzania 
ścieków. Był to bardzo duży zakres 
prac, po których przyszedł czas na 
infrastrukturę drogową – zapowiada 
burmistrz, Robert Jaworski.  
 Nadal trwa opracowanie doku-
mentacji technicznej projektu sieci 
dróg na terenie osiedla Skiby o łącz-
nej długości ponad dwóch kilome-
trów. Powstaną tu także obustron-
ne chodniki, wybudowane będą też 
zjazdy do posesji, kanalizacja desz-

czowa oraz energooszczędne oświe-
tlenie. Po zakończeniu projektowania 
gmina wystąpi o pozwolenie na bu-
dowę.

Agnieszka Olech

 Na terenie gminy Chęciny do-
syć często dochodzi do aktów wan-
dalizmu. Niszczone są ławki, place 
zabaw, czy wiaty turystyczne, gdzie 
– sądząc po porozrzucanych i potłu-
czonych butelkach – chuligani mają 
w zwyczaju organizować sobie nie-
formalne pijalnie trunków wysko-
kowych. Ileż to razy wielu z nas było 
świadkami zalegających hałd śmieci 
w rowach i lasach, a nawet powy-
rywanych znaków czy pomazanych 
przystanków. Tym razem jednak 
wandale przeszli sami siebie. Uwzięli 
się na jeszcze niedokończoną i nie-
odebraną inwestycję. 
 Mowa o pompowni, jaka powsta-
je przy drodze Polichno – Miedzian-
ka. Stanowi ona jeden z elementów 
budowanej właśnie nowej sieć wo-
dociągowej, która ma połączyć Pod-
polichno z Miedzianką. Dzięki niej 

Ogrodzenie pompowni zdewastowane.
Szkody są duże!

 Nagminnie wandale niszczą nie tylko te już zrealizowane inwestycje, ale nawet te jeszcze w trakcie realizacji. 
Tym razem całkowicie zdewastowali ogrodzenie powstającej przy trasie Podpolichno – Miedzianka pompowni. 
Policja szuka sprawców. Niestety, za powstałe szkody zapłacą wszyscy mieszkańcy ze swoich podatków. 

mieszkańcy tej części gminy będą 
mogli zostać przepięci do nowego 
ujęcia wody w Gościńcu. 
 Cała inwestycja jednak zanim 
zdążyła zostać zakończona, to już 
została zdewastowana. - Ktoś praw-
dopodobnie wyrwał i ukradł cztery 
przęsła. Reszta ogrodzenia została 
zdewastowana. Sprawa została na-

Wandalizm na pompowni w Miedziance.
Zniszczone ogrodzenie.

tychmiast zgłoszona na policję, która 
szuka sprawców – mówi burmistrz 
Gminy i Miasta Chęciny, Robert Ja-
worski i przypomina, że za wszelkie 
akty wandalizmu płacimy my wszy-
scy naszymi podatkami, a naprawić 
to ogrodzenie trzeba będzie, chociaż 
mogłoby przecież za te pieniądze 
powstać coś innego. - Gmina to nie 
tylko urzędnicy czy radni, sołtysi ale 
to przecież my wszyscy. Ignorowanie 
tego typu zachowań i udawanie, że 
się ich nie widzi wcześniej czy później 
doprowadzi do tego, że być może 
i naszą szkodę ktoś przeoczy. Zacho-
wania tak skandaliczne jak wanda-
lizm, czy też zaśmiecanie otoczenia, 
powinny być napiętnowane. Troska 
o nasze wspólne dobro leży w na-
szych rękach. Nie bójmy się reagować 
– apeluje burmistrz Robert Jaworski.

Agnieszka Olech

Na nowym osiedlu powstaną drogi.
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 Trwa opracowanie dokumenta-
cji projektowej dwóch rond, któ-
re zostaną wybudowane w ramach 
rozbudowy ulicy Kieleckiej i ulicy 
Białe Zagłębie od drogi wojewódz-
kiej nr 762 do skrzyżowania z ulicą 
Szkolną. Powstaną tu także nowe 
chodniki, oświetlenie, a nawet ścież-
ka rowerowa. Inwestycja zostanie 
przeprowadzona łącznie na długo-
ści 1 kilometra i 200 metrów. Całość 
ma kosztować 6,5 miliona złotych, 
z czego część pokryje rządowe dofi-
nansowanie, a resztę zapłacą dwa sa-
morządy – Powiatu Kieleckiego oraz 
Gminy i Miasta Chęciny. Umowę 
z wykonawcą już podpisano, a zosta-
ła nim firma TRASBUD.
 Zarządcą tych dróg jest Powiatowy 
Zarząd Dróg w Kielcach i to on wspól-
nie z władzami Gminy i Miasta Chęci-
ny złożył wniosek o rządowe dofinan-
sowanie inwestycji. - Wspólnie z bur-
mistrzem Robertem Jaworskim udało 
nam się pozyskać wysokie rządowe 
dofinansowanie, co ogromnie cie-
szy. Całe zadanie zostanie wykonane 
w systemie “zaprojektuj i wybuduj”. 
Nadal jeszcze trwa projektowanie nie 
tylko obydwu rond, ale też przebu-
dowy zaplanowanych dróg. Myślę, 
że pierwsze prace budowlane ruszą 
wiosną 2021 roku. Inwestycja musi 

W samym centrum Chęcin
projektują dwa ronda

 A wszystko to w związku z rozbudową ulicy Kieleckiej i ulicy Białe Zagłębie od drogi wojewódzkiej nr 762 do 
skrzyżowania z ulicą Szkolną. Skrzyżowania o ruchu okrężnym powstaną w newralgicznych miejscach i zdecy-
dowanie podniosą wskaźnik bezpieczeństwa przede wszystkim kierowców. Na realizację inwestycji władze gminy 
wspólnie z powiatem kieleckim pozyskały  rządowe dofinansowanie.

zakończyć się do lipca 2022 roku – po-
informował odpowiedzialny za drogi 
w Starostwie Powiatowym w Kielcach, 
członek Zarządu Powiatu Kieleckiego, 
Cezary Majcher.
 Dwa ronda, jakie mają powstać 
w ramach inwestycji spowodują, że 
będzie tu bezpieczniej. - Przebudo-
wa i rozbudowa tych newralgicznych 
dróg niemalże w samym centrum 
miasta zmieni jego oblicze całkowi-
cie. Od lat staramy się poprawić bez-
pieczeństwo w tym miejscu. W szcze-
gólności przyczynią się do tego 
skrzyżowania o ruchu okrężnym, 
dzięki którym w miejscach, gdzie 

ruch jest najbardziej natężony będzie 
bezpieczniej – mówi burmistrz Gmi-
ny i Miasta Chęciny, Robert Jaworski.
 Warto przypomnieć, że do końca 
2022 roku na terenie Gminy i Mia-
sta Chęciny rozbudowane zostaną 
aż cztery odcinki dróg powiatowych 
o łącznej długości ponad ośmiu ki-
lometrów. Inwestycje te w sumie 
kosztować będą 23 miliony 294 ty-
siące złotych, z czego połowę pokryje 
rządowe dofinansowanie. Pozostałą 
część po połowie zapłacą dwa samo-
rządy – Powiatu Kieleckiego oraz 
Gminy i Miasta Chęciny.

Agnieszka Olech

Ruch kołowy z pewnością zwiększy bezpieczeństwo na skrzyżowaniach.
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 Miło nam poinformować społeczność szkolną w Bol-
minie, że nasza szkoła zakwalifikowała się do III etapu 
konkursu „Drużyna Energii”. Mimo narodowej kwaran-
tanny i zdalnych lekcji, udało się kreatywnie i na spor-
towo zaistnieć na poziomie krajowym. Nasza szkoła jest 
wśród 100 najlepszych szkół z całej Polski w 3. edycji 
projektu!
 Szczególne podziękowania należą się uczniom klasy 
6, którzy zachęceni przez panią dyrektor Małgorzatę 
Markiewicz i zmotywowani przez  pana Dariusza Smutka 
nadesłali zdjęcia i filmiki ze swoimi ćwiczeniami specjal-
nie zarejestrowanymi na potrzeby konkursu.  Brawa dla 
uczennic: Sandry Głuszek, Julii Stępień, Joanny Wijas 
i uczniów: Juliusza Bienia, Bartosza Lisowskiego, Bar-
tosza Szymonka, Igora Wójtowicza, Patryka Łebka oraz 
ich rodziców, którzy też się zaangażowali w ten projekt.

KONKURS „DRUŻYNA ENERGII”
 Zebrane materiały zostały zmontowane przez nauczy-
ciela wychowania fizycznego w jeden plik filmowy. Fil-
mik zaś został doceniony przez organizatorów i sponso-
rów Drużyny Energii.
 Nagrodą za awans są ufundowane przez Grupę Ener-
ga zestawy strojów sportowych dla młodzieży i nauczy-
ciela. Gdy zostaną dostarczone, na pewno się przydadzą 
dla reprezentacji klasowych, szkolnych w różnych dyscy-
plinach sportowych. Musimy tylko poczekać na lepsze, 
zdrowsze czasy.
 Potrzeba zaangażowania wszystkich uczniów klas 6-8 je-
śli chcemy dalej awansować do ścisłej czołówki w dalszym 
etapie konkursu. Zachęcamy do zdrowego trybu życia, 
uprawiania sportów w domu, na podwórku, na terenach 
zielonych z zachowaniem wszelkich reguł bezpieczeństwa.

Dariusz Smutek

 To będzie inwestycja za ponad 
4 miliony 700 tysięcy złotych, na któ-
rą władze Gminy i Miasta Chęciny 
pozyskały rządowe dofinansowanie 
w ramach Funduszu Dróg Samorzą-
dowych. – Blisko połowę z tej kwoty 
pokryje rządowe dofinansowanie, któ-
re udało nam się pozyskać w ramach 
Funduszu Dróg Samorządowych. Cie-
szymy się, bo to bardzo duża i ważna 
inwestycja, którą możemy zrealizować 
właśnie dzięki środkom zewnętrznym. 
Jest to dla nas bardzo duże wsparcie – 
podkreśla burmistrz, Robert Jaworski.
 W ramach zadania pn.: „Pro-
jekt i rozbudowa drogi na działkach 
nr 696 i 694 w m. Polichno gmina 
Chęciny” powstanie 1,5 kilometra 
drogi w Polichnie na odcinku od 
skrzyżowania na granicy Polichno 
– Gościniec przez drogę gruntową, 
przy której obecnie powstaje nowa 
zabudowa domów jednorodzin-
nych, następnie drogę przy szkole 
do skrzyżowania z drogą powiatową 
w Polichnie. Wzdłuż drogi ma tak-
że powstać ciąg pieszo-rowerowy. 
Wyłonionym w drodze przetargu 

Trwa opracowanie dokumentacji drogi w Polichnie. 
Prace ziemne ruszą w przyszłym roku

 Kompleksowa przebudowa drogi w Polichnie stanie się faktem. Trwa opracowanie dokumentacji technicznej, 
a po uzyskaniu wszelkich niezbędnych pozwoleń szacuje się, że drogowcy wbiją pierwsze łopaty już z początkiem 
przyszłego roku. Zgodnie z umową nową drogą pojedziemy we wrześniu 2021 roku. Ma tu także powstać ciąg pie-
szo-rowerowy na całej długości.

wykonawca generalnym inwesty-
cji została firma DUKT. Zrealizuje 
ona zadanie zgodnie z Dokumenta-
cją Projektową, którą opracuje na 
podstawie Programu Funkcjonalno-
-Użytkowego i pozyskanej decyzji 
o zezwoleniu na realizację inwestycji 
drogowej (ZRID). - Przetarg został 
ogłoszony w systemie “zaprojektuj 
i wybuduj”. W związku z tym, wyko-
nawca w pierwszej kolejności musi 
wykonać projekt tej drogi i uzyskać 
pozwolenie na budowę, co właśnie 
jest w trakcie realizacji. Dopiero 
potem będzie można przystąpić do 
prac ziemnych, które jak szacują 
drogowcy rozpoczną się z począt-

kiem przyszłego roku – zapowiada 
burmistrz Robert Jaworski. 
 Dokumentacja projektowa wraz 
ze ZRID tej drogi ma być gotowa do 
listopada 2020 roku, po czym ruszą 
prace budowlane. Inwestycja ma za-
kończyć się we wrześniu 2021 roku.
 Warto przypomnieć, że samorząd 
Gminy i Miasta Chęciny na budowę 
nowych dróg otrzymał wsparcie rzą-
dowe w rekordowej kwocie 9 milio-
nów 645 tysięcy złotych. Na naszym 
terenie powstaną cztery drogi gmin-
ne o łącznej długości ponad pięciu 
kilometrów. Jedną z nich jest droga 
w Polichnie.

Agnieszka Olech 

Trwa opracowanie dokumentacji na drogę w Polichnie
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 Przebudowa ponad dwukilometrowego odcin-
ka drogi Lipowica-Przymiarki-Starochęciny wraz 
z budową chodnika to bardzo duża inwestycja, 
która jest realizowana w systemie “zaprojektuj 
i wybuduj”. - To oznacza, że w pierwszej kolejności 
wykonawca musiał rozpocząć prace od wykonania 
projektu. To bardzo duże przedsięwzięcie, które 
zostało rozpisane na na trzy lata – poinformował 
członek Zarządu Powiatu Kieleckiego, Cezary 
Majcher, który w Starostwie Powiatowym odpo-
wiada za drogi.
 Przebudowa drogi powiatowej Lipowica-Przy-
miarki-Starochęciny była długo wyczekiwana 
przez mieszkańców. - To bardzo kosztowna inwe-
stycja. Sami nie zdołalibyśmy jej udźwignąć. Stąd 
też wspólnie z powiatem kieleckim wnioskowali-
śmy o rządowe wsparcie zadania w ramach Fun-
duszu Dróg Samorządowych. Dzięki małym na-
kładom finansowym ze strony gminy przebudu-
jemy ponad dwa kilometry drogi. Istotną kwestią 

Jedna z największych inwestycji drogowych
już projektowana 

 Mowa o drodze powiatowej Starochęciny-Przymiarki-Lipowica, której przebudowa będzie kosztować 6 milio-
nów 937 tysięcy złotych. Większość z tej kwoty pokryje rządowe dofinansowanie, a pozostałą jej część po połowie 
pokryją dwa samorządy – gminy Chęciny i Powiatu Kieleckiego.  Już trwa projektowanie ponad dwukilometrowe-
go odcinka wraz z chodnikiem. Nowa droga ma być gotowa z końcem lipca 2022 roku.

jest także budowa chodnika, którego nigdy wcześniej tu nie 
było. Po zakończeniu realizacji tej drogi będzie tu bezpieczniej 
– podkreśla burmistrz, Robert Jaworski. 
 Wyłonionym w drodze przetargu wykonawcą zadania jest 
Przedsiębiorstwo Robót Budowlanych “Prof-Bud” z Kielc, któ-
re złożyło najtańszą ofertę. Wykonawca już rozpoczął projek-
towanie drogi wraz z chodnikiem. Dopiero po zatwierdzeniu 
projektu będą mogły rozpocząć się roboty budowlane. Termin 
zakończenia inwestycji zaplanowano na 31 lipca 2022 roku.

Agnieszka Olech

Droga w Przymiarkach wymaga remontu

Przebudowa drogi powiatowej Starochęciny-Przymiarki-Lipowica
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Chęciński Uniwersytet Trzeciego Wieku

 Uzależnienie a nadużywanie leków, dopalaczy, alko-
holu, internetu, telefonu komórkowego. 
 Granica między nadużywaniem a uzależnieniem jest 
bardzo płynna i często niezauważalna. Uzależnienie jest 
granicą, gdzie czynność sprawiająca przyjemność staje 
się przymusem. Początkiem każdego uzależnienia jest 
odczuwana przyjemność i satysfakcja.
 Uzależnienia możemy podzielić na fizyczne i psychicz-
ne. Uzależnienie fizyczne jest związane z silną potrzebą 
stałego zażywania substancji,  a jej zaprzestanie prowa-
dzi do dolegliwości somatycznych (biegunka, wymioty, 
drżenia, bezsenność). Uzależnienie psychiczne objawia 
się spadkiem tolerancji na działanie środka uzależnia-
jącego, osłabieniem woli, obsesją  brania i natręctwami 
myślowymi. Do tego dochodzi jeszcze samooszukiwanie 
się i fizyczne wyniszczenie. Pod kątem czynników uzależ-
niających możemy wyróżnić: uzależnienie od alkoholu, 
od narkotyków opioidowych, substancji psychostymulu-
jących, od substancji halucynogennych, nikotyny. Prawie 
każdy z nas w swoim otoczeniu spotkał osobę uzależnio-
ną od alkoholu, nie ma bezpiecznego wieku dla uzależ-
nienia się (od młodzieży do seniorów). W Polsce około 
milion ludzi jest uzależnionych od alkoholu i około 4 mi-
liony nadużywających, przy czym dla rodziny nie jest to 
obojętne. Według statystyk najwięcej spożywamy piwa. 
Nie ma bezpiecznego wieku, w którym nie spotykamy 
uzależnionych.
 W młodym wieku łatwiej jest zniszczyć danego osob-
nika, w starszym trudniej. Przejście w niebezpieczne 
picie, zwłaszcza u młodych jest niezauważalne. Wśród 
małoletnich nie obserwuje się czystych uzależnień od 
czegoś jednego, od najwcześniejszych lat obserwuje się 
dzieci uzależnione od komputera, komórki. Wirtualny 

„Zaburzenia psychiczne we współczesnym świecie”.
Wykład sprzed pandemii

świat bardzo może uwikłać młodego człowieka, który 
zapomina o jedzeniu, myciu się, czynnościach dnia co-
dziennego. W przypadku uzależnienia od komórki czy  
komputera najlepiej jest zastosować terapię szokową tj. 
drastyczne odsunięcie od „ uzależniacza”
 Kryteria  uzależnienia: Silna potrzeba picia (głód 
alkoholu). Upośledzona zdolność kontrolowania picia 
(utrata kontroli), po wypiciu jednej dawki alkoholu utra-
ta kontroli  nad dalszym piciem. Objawy abstynencyjne 
i picie w celu ich złagodzenia. Zmiana tolerancji na alko-
hol. Związane z piciem postępujące zaniedbywanie przy-
jemności, zainteresowań. Picie pomimo wiedzy o jego 
szkodliwości.  Do pewnego momentu alkoholik pije co-
raz więcej i częściej, potem wystarczy kilka kieliszków lub 
wypicie alkoholu niskoprocentowego i dany  człowiek 
jest już pijany. Istnieją 2 możliwości wysłania kogoś na 
leczenie odwykowe: dobrowolne zgłoszenie się (gdzie 
zgłasza się sam  bo jest w kryzysowej sytuacji  np. stracił 
pracę, żona wyrzuciła go z domu), przymus.
 Aby leczenie miało sens, to dany człowiek musi osobi-
ście zdecydować, że już nie chce pić i prosi o pomoc. Al-
koholik staje się całkowicie niewrażliwy na rodzinę i oto-
czenie. Wskutek zmian trwałych w mózgu nie ma moż-
liwości wglądu w to co robi. Chroniąc pijącego w domu 
przyczyniamy się do jego demoralizacji. Główną ofertą 
w pomaganiu jest psychoterapia-nie ma leków na alko-
holizm. Osoby, które wyszły z alkoholizmu wspierają się 
nawzajem w grupach (grupy AA). Alkoholikiem, narko-
manem jest się do śmierci. 
 Alkohol jest substancją depresjorodną (nie wydziela 
endorfin) - na początku rozwesela, później człowiek jest 
smutny co w konsekwencji rodzi depresję.

Irena Górnicka
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 Przypomnijmy, że zabawka wykonana przez dzie-
ci z Oddziału Przedszkolnego Szkoły Podstawowej im. 
Janusza Korczaka w Tokarni została najwyżej oceniona 
w swojej grupie wiekowej i zajęła zaszczytne I miejsce. 
Grupa przedszkolaków wspólnymi siłami wykonała ką-
cik kuchenny, w którym znajdują się wszystkie potrzeb-
ne elementy wystroju kuchni: kuchenka, piekarnik, zlew 
i inne przedmioty. W nagrodę Oddział Przedszkolny 
otrzymał nagrody rzeczowe w postaci zabawek edukacyj-
nych, puzzli, gier, pomocy naukowych o łącznej wartości 
około 2 000,00 zł.
 Laureaci konkursu odebrali nagrody z rąk wicesta-
rosty kieleckiego Tomasza Plebana. W wręczeniu na-
gród uczestniczył także przewodniczący Rady Powiatu 
w Kielcach Jacek Kuzia. Oddział przedszkolny w Szkole 
Podstawowej im. Janusza Korczaka w Tokarni reprezen-
tował Szymon Kulaszewski. Nagrody bardzo mu się po-
dobały, żałował jednak, że nie było okazji nimi się bawić.
 Dzięki konkursowi dzieci podniosły świadomość eko-
logiczną. Dowiedziały się, dlaczego segregacja śmieci jest 
tak ważna, po co pojemniki mają różne kolory, i w jaki 
sposób można powtórnie wykorzystywać odpady. Oprócz 

Sukces w konkursie
„Zabawka z surowców wtórnych”

 15 czerwca w siedzibie Starostwa Powiatowego w Kielcach odbyło się uroczyste wręczenie nagród zwycięzcom 
konkursu plastycznego pt. „Zabawka z surowców wtórnych”, który przeprowadzony został w ramach XVI edycji 
Programu edukacji ekologicznej dla powiatu kieleckiego pod hasłem „Dla Ziemi, dla siebie” w roku szkolnym 
2019/2020.

świetnej zabawy, znakomitych nagród udało się odbyć 
wspaniałą lekcję, na której dzieci poznały zachowania 
mające na celu ochronę przyrody i odpowiedzialności za 
nią.
Gratulujemy i życzymy dalszych sukcesów!

Dyrekcja, Wychowawczyni, Rodzice.
SP Tokarnia

 W styczniu tego roku Paweł Jabłoński wydał singiel 
,,Tobą Tak’’ promujący mój mini-Album (EP) ,,TOBĄ’’.  
Poza wspomnianym singlem na albumie znalazły się 
jeszcze dwie piosenki - całość została wydana w kwietniu, 
dystrybucją cyfrową zajęło się wydawnictwo Independent 
Digital.
 Na „EP” znajdziemy piosenki z gatunku typowo 
radiowego pop’u i jeden utwór klubowy. 
 Dwie z tych piosenek były grane przez kilka mniej-
szych stacji radiowych w Polsce.
 12 czerwca miała miejsce premiera najnowszego sin-
gla ,,Nałóg’’. Jest to ballada mieszcząca się w klimacie 
pop-rock i alternatywy. 
 Najnowszy utwór „NAŁÓG” Pawła Jabłońskiego, 
opowiada o wszechobecnym problemie, chorobie z którą 
boryka się każdy człowiek, w każdym zakątku świata ... 
,,uzależnienia’’ ... Internet, alkohol, narkotyki, władza, 
pieniądze i wiele, wiele innych ... to jest nasza codzien-
ność, to jest nasz nałóg – mówi Paweł Jabłoński.   
 ,,Utwór wprowadzi słuchaczy w stan zadumy, nostal-
gii, przemyślenia sobie własnych utrapień, złych emocji 

Paweł Jabłoński i utwór „Nałóg”

ciała, ducha. A przede wszystkim walki o lepsze jutro, 
o dzień bez uzależnień i ,,wolne’’ życie ‚’.
 Piosenkę można posłuchać wraz z mrocznym teledy-
skiem na kanale YouTube Pawła Jabłońskiego.
Nałóg: https://www.youtube.com/watch?v=CIMUCJTL-
LxE
 Produkcją muzyczną zajął się Emil ,,Eriva” Kocieł-
kiewicz. Produkcją teledysku zaś bracia Zielińscy - Kuba 
i Sebastian.
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 Z radością informujemy, że Szkoły Podstawowe 
w Polichnie i w Bolminie zakwalifikowały się do progra-
mu Fundacji Orange #SuperKoderzy. Z województwa 
świętokrzyskiego zakwalifikowało się sześć szkół, w tym 
dwie z naszej gminy. #SuperKoderzy to ogólnopolski 
program edukacyjny, którego kluczowym elementem 
jest nauka programowania. W czasie trwania programu 
dzieci będą miały szansę uczyć się programowania, pod-
staw robotyki i poznawać świat nowych technologii nie 
tylko na informatyce. W przyszłym roku szkolnym pani 
Monika Grzyb w obu szkołach będzie realizować lekcje 
języka niemieckiego z wykorzystaniem nowoczesnych 
technik informacyjnych.
 Podczas spotkań przyszli #SuperKoderzy będą uczyć 
się programowania w praktyce i pogłębiać wiedzę z da-

Szkoły Podstawowe w Bolminie i w Polichnie
zakwalifikowały się do programu Fundacji

Orange #SuperKoderzy
nego przedmiotu. Lekcje w ramach programu rozwijają 
też kreatywność, umiejętność logicznego myślenia i pra-
cy w zespole. Być może w uczniach rozbudzą się przyszłe 
zainteresowania zawodowe. Programista to przecież za-
wód przyszłości!
 Od września startujemy i na niemieckim kodujemy!
 Więcej informacji o programie można znaleźć w ga-
zecie Echo Dnia https://echodnia.eu/swietokrzyskie/
zdrowe-nawyki-cyfrowe-i-nauka-programowania-w-
szkolach/ar/c5-15029584?fbclid=IwAR06XIuPywofwy-
9vz7vPr7x2E0J_CVlwTffGUqeFnMj-C-Uk2vv1pZM-
RoXM oraz na stronie Fundacji Orange https://fundacja.
orange.pl/nasze-programy/superkoderzy.

 29 czerwca gościem programu była Pani Krystyna 
Wilk, członek Stowarzyszenia Zelejowa Piękna i Zdrowa. 
Pani Krystyna podczas programu zaprezentowała prze-
pis na pyszne faszerowane kalarepki – Kalarepiok Jagla-
ny. – Jest to dla mnie ogromna radość, że mogłam wziąć 
udział w pierwszym odcinku tegorocznej edycji progra-
mu i promować naszą Gminę Chęciny. Za co bardzo dzię-
kuje Burmistrzowi, Robertowi Jaworskiemu oraz Redak-
tor, Magdalenie Sitek. – mówi pani Krystyna. Podczas 
audycji Pani Krysi towarzyszył wnuczek Szymon, który 
brał czynny udział w przygotowaniu potrawy.

Pani Krystyna Wilk gotowała w Radiu Kielce 
swojego Kalerepioka Jaglanego

 Od czerwca Radio Kilce rozpoczęło nadawanie programu „Stacja Wakacje-Słuchasz i Wiesz”. Jest to coroczna 
edycja, która ma na celu promowanie kulinarnych pyszności naszych świętokrzyskich gmin.

KALAREPIOK JAGLANY wg. Przepisu Krystyny Wilk
Składniki: kalarepa, farsz: kasza jaglana, jajka na twar-
do, szczypior, sól, pieprz do smaku, 2 łyżki masła. 
Przygotowanie: Kasze taimy z dodatkiem masła, jajka na 
twardo siekamy, łączymy z kaszą, dajemy garść szczypio-
ru, sól, pieprz, wszystko to razem mieszamy.
Ugotowaną kalarepę (lekko twardą), wydrążamy łyżką, 
wkładamy farsz. Tak przygotowaną wkładamy do ron-
dla, podlewamy wodą, dodając troszkę masła, dusimy ok 
15 minut.
Wywar można wykorzystać do przygotowania sosu po-
midorowego, dodając do niego pomidory, sól, pieprz do 
smaku. 

Zdjęcia ze strony Radia Kielce.
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Urzeczony Chęcinami
 Autor kryminału „Odmęt”, Jacek Łukawski, to pol-
ski pisarz, publicysta, wydawca i grafik, który zaznacza, 

że ma dwa ukochane miasta: 
Kielce i Chęciny. W pierw-
szym się urodził, drugie skra-
dło jego serce. – Mieszkam 
w Chęcinach już od kilku lat. 
To miasto jest piękne, wręcz 
malownicze. W ostatnich la-
tach zdecydowanie zmieniło 
swój wygląd na lepsze. Mam 
nadzieję, że zachęcę moich 
czytelników do odwiedzenia 
Chęcin, spacerów klimatycz-
nymi uliczkami, zwiedzania 

zamku, czy urokliwych zaułków. Miejsca opisane w książ-
ce istnieją naprawdę i warto je zobaczyć – mówi Jacek 
Łukawski.
Miejsca, które istnieją naprawdę
 Jak podkreśla Jacek Łukawski, akcja książki, choć 
osadzona w realnym miejscu, jest literacką fikcją. – Pomi-
mo, że jest to fikcja literacka, starałem się stworzyć wra-
żenie, że dane wydarzenia faktycznie mogły mieć miej-
sce. Wykorzystałem w tym celu wiele detali opisujących 
rzeczywistość, fakty, ale też legendy. Akcja rozgrywa się 
w 2016 roku i można w książce znaleźć chociażby remont 
drogi S7, który miał tu miejsce. Jest też zmodernizowa-
ny chęciński rynek i faktycznie działające lokale. Miejsce 
jest więc jak najbardziej realne, ale bohaterowie i ich losy 
zmyślone – zaznacza Jacek Łukawski.

Kryminał z Chęcinami w tle
 Jacek Łukawski, mieszkaniec gminy Chęciny, napisał pierwszy w dziejach miasta „chęciński” kryminał. Jak 
podkreśla autor, jest to fikcja literacka, jednak starał się stworzyć wrażenie, że książka jest inspirowana prawdzi-
wymi wydarzeniami. Prawdziwe na pewno są miejsca, w których toczy się akcja: chęciński zamek, rynek, kirkut 
i liczne zaułki miasta. Premiera kryminału „Odmęt” odbyła się 17 czerwca. 

Żmudny czas przygotowań do premiery
 Książka powstawała dwa lata. Jak mówi autor, to z sza-
cunku do czytelnika. Aby powstało wiarygodne dzieło, 
trzeba się do niego dobrze przygotować. Jacek Łukawski 
pisząc swój kryminał, konsultował się zarówno z funk-
cjonariuszami policji, jak i prokuraturą. – Nieoceniona 
była dla mnie pomoc kieleckiej prokuratury. Powszechna 
wiedza o jej pracy jest bardzo mała. Aby uniknąć błędów, 
korzystałem też z pomocy przewodnika, historyka i leka-
rza – opowiada autor.
 Premiera książki „Odmęt” miała miejsce 17 czerwca. 
– Ta książka, to spory kawałek mojego życia. Mam na-
dzieję, że czytelnicy miło spędzą z nią czas – podsumo-
wuje Jacek Łukawski.

 Miło nam zakomunikować, że nasza szkoła otrzymała 
po raz kolejny tytuł „Szkoły Dialogu” za działania zwią-
zane z zachowaniem pamięci o ludności, tradycji, zwy-
czajach i kulturze żydowskiej.  Tym razem otrzymaliśmy  
wyróżnienie za pracę  prowadzoną przez ostatni rok 
szkolny i jesteśmy „Szkołą Dialogu” kontynuującą pra-
cę w programie ”Forum Dialogu”.  Zadania projektowe  
realizowane są od 2015 r.  a pierwszy tytuł za prowadzo-
ne działania przyznano placówce w 2016 r.
 W związku z pandemią wyróżnienie odebraliśmy w cza-
sie transmisji online (zapis załączony w oddzielnym pliku).
 W programie Szkoła Dialogu w 2019 roku wzięło 
udział 38 szkół z całej Polski, do których dołączyła re-

„Szkoła Dialogu”- zaszczytny tytuł dla Szkoły
Podstawowej im. Jana Kochanowskiego w Chęcinach

kordowa liczba 36 szkół, które kontynuowały pracę roz-
poczętą podczas warsztatów w poprzednich latach. Pod-
czas Gali Online Szkoły Dialogu przedstawione zostały 
osiągnięcia uczniów i uczennic, zaprezentowano szkoły 
nominowane w poszczególnych kategoriach oraz przy-
znano nagrody zwycięzcom. Wszystkie uczestniczące 
w programie szkoły wykonały kreatywne, wieloaspekto-
we i angażujące projekty, za które otrzymały tytuł Szkoły 
Dialogu.
Lista Szkół Dialogu 2019
Gala Szkoły Dialogu - informacja pogalowa

SP im. J. Kochanowskiego w Chęcinach
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Konkurs Wspomnień
„Historia z mojej pamięci”

 Ośrodek Myśli Patriotycznej i Obywatelskiej w Kiel-
cach zaprasza do udziału w Konkursie Wspomnień. Za-
chęcamy wszystkich do spisania „Historii z mojej pamię-
ci” (mojej czyli każdego z nas), licząc, że w ten sposób 
uda nam się ocalić od zapomnienia naszych przodków, 
miejsca, wydarzenia albo przedmioty w domu lub w oto-
czeniu, które były świadkami minionych zdarzeń…
 W naszej pamięci przechowujemy historie własne 
i zasłyszane z opowieści dziadków, czasem pradziadków, 
rodziców lub innych członków rodziny. Dotyczą ważnych 
i mniej ważnych wydarzeń, które składają się na naszą 
wspólną pamięć dziejów Kielc, regionu, Polski.
 To nie jest konkurs literacki. I nie walory literackie 
będą w nim oceniane. Chodzi o zapis wspomnień doty-
czących historii oraz tradycji Kielc lub regionu święto-
krzyskiego. Mamy nadzieję, że w ten sposób rozwiniemy 
wiedzę o dziejach naszego miasta i regionu, poznamy 
nieznanych dotąd uczestników przeszłych wydarzeń, do-
wiemy się, kim byli, co robili, co było dla nich ważne. 

Takie małe historie składają się na historię wielką. One 
je tworzą, choć nie znajdziecie ich w podręcznikach czy 
encyklopediach. Podzielcie się swoją pamięcią z nami.
 Autorzy  najlepszych  wspomnień  otrzymają nagro-
dy pieniężne.
 Regulamin i ważne informacje na stronie: www.ompio.pl. 
Pytania prosimy kierować do p. Jolanty Białek – jolanta.
bialek@zamkowa3.pl lub 41 367 68 01.

 W związku z coraz wyższymi tem-
peraturami, na drogach pojawia się 
coraz więcej motocykli i quadów. Jak 
jednak zwracało uwagę wiele osób, 
niestety, pojazdy te poruszają się nie 
tylko po drogach. Ostatnio zauwa-
żono wzmożony ruch motocrossów 
w terenach rezerwatów przyrody.
 Rezerwaty przyrody to jedna 
z obszarowych form ochrony przy-
rody w Polsce, obok parków naro-
dowych chroniąca przyrodę w naj-
szerszym i najpełniejszym zakresie. 
Rezerwaty obejmują obszary zacho-
wane w stanie naturalnym lub mało 
zmienionym, ekosystemy, ostoje 
i siedliska przyrodnicze, a także 
siedliska roślin, zwierząt i grzybów 
oraz twory i składniki przyrody nie-

Quady i motory niszczą leśne tereny
ożywionej, wyróżniające się szczegól-
nymi wartościami przyrodniczymi, 
naukowymi, kulturowymi lub walo-
rami krajobrazowymi.
 Na terenie Gminy Chęciny wy-
stępuje kilka prawnie chronionych 
rezerwatów, są to: Rezerwat Góra 
Rzepka, Góra Zelejowa, Góra Mie-
dzianka, Jaskinia Raj, Milechowy, 
Wolica.
 Wjazdy motocrossów w znacznym 
stopniu oddziałują na całą przyrodę 
tych terenów, zakłócają spokój zwie-
rząt, niszcząc ich miejsce do życia 
oraz degradują środowisko. Ponadto 
stanowią zagrożenie dla osób space-
rujących, w tym małych dzieci.
 Stosownie do art. 161 ustawy Ko-
deks wykroczeń, kto, nie będąc do 
tego uprawniony albo bez zgody wła-
ściciela lub posiadacza lasu, wjeżdża 
pojazdem silnikowym, zaprzęgowym 
lub motorowerem do nienależącego 
do niego lasu w miejscu, w którym 
jest to niedozwolone, albo pozosta-
wia taki pojazd w lesie w miejscu 
do tego nieprzeznaczonym, podle-
ga karze grzywny. Powyższe zacho-
wanie stanowi naruszenie normy 

określonej w art. 29 ust. 1 ustawy 
z dnia 28 września 1991 r. o lasach 
(t.j. Dz. U. z 2020 r. poz. 6), zgodnie 
z którym ruch pojazdem silnikowym, 
zaprzęgowym i motorowerem w lesie 
dozwolony jest jedynie drogami pu-
blicznymi, natomiast drogami leśny-
mi jest dozwolony tylko wtedy, gdy 
są one oznakowane drogowskazami 
dopuszczającymi ruch po tych dro-
gach. Ponadto stosownie do art. 15 
ust. 1 pkt 18, ustawy z dnia 16 kwiet-
nia 2004 r. o ochronie przyrody (t.j. 
Dz. U. z 2020r. poz. 55 z późn. zm.) 
w parkach narodowych oraz rezer-
watach przyrody zabrania się odpo-
wiednio ruchu pojazdów poza droga-
mi publicznymi.
 Mając na celu ochronę przyrody 
oraz życie i zdrowie ludzi, Burmistrz 
Gminy i Miasta Chęciny zwrócił się 
do odpowiednich służb, w tym Poli-
cji, o podjęcie działań w ramach po-
siadanych przez siebie kompetencji, 
mających na celu bezwzględne kara-
nie osób łamiących powyższe zakazy 
i wyeliminowanie ruchu pojazdów na 
terenie rezerwatów.

Joanna Mochocka
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 W marcu informowaliśmy, że 
trzy uczennice Szkoły Podstawowej 
w Chęcinach: Wiktoria Czesak, Kaja 
Paciorek i Gabriela Tosnowiec wzię-
ły udział w ogólnopolskim konkur-

Drużyna z Chęcin w Ogólnopolskim
Finale Potyczek Ekonomicznych!

sie organizowanym przez Fundację 
Młodzieżowej Przedsiębiorczości 
i Narodowy Bank Polski - kwalifiku-
jąc się do II etapu.
 Pomimo pandemii dziewczynki 
nie zaprzestały działań i wykonywa-
ły zadania zdalnie, co zaowocowało 
wspaniałymi wynikami! A mianowi-
cie nasza drużyna awansowała do 
ścisłego finału, stając się jednym 
z 12 najlepszych zespołów z całego 
kraju! W normalnych okoliczno-
ściach rozgrywki finałowe odbywa-
łyby się w Warszawie, w budynku 
NBP, ale w obecnych warunkach 

finał także będzie miał charakter 
zdalny.
Pojawiły się już zadania finałowe...
 Tym samym warto naszym dziew-
czynkom pogratulować i życzyć sukce-
sów podczas finału, bo dzięki Nim oraz 
zespołom z poprzednich lat, Szkoła 
Podstawowa w Chęcinach jest w tych 
rozgrywkach rozpoznawalna. Od 2015 
roku jest to już nasz trzeci finał!
 Wiktoria, Kaja, Gabrysia, gratulu-
jemy Wam i trzymamy kciuki za Wa-
sze kolejne wygrane potyczki!!!
 Opiekun drużyny - Damian Chaja, 

SP w Chęcinach 

ZNAKI ZAPYTANIA

Kto lub co nam to życie
Tak na świecie zmienia?
Przecież dla wszystkich 
W jedną stronę kręci się Ziemia.

Może to rakiety?
Co do nieba się wzbijają?
Myląc miesiąc grudzień
Z nadchodzącym majem?

Może to odkrywanie nowych
Gwiazd na firmamencie?
Wtrącanie się w czyjeś życie
W nieodpowiednim momencie.

Czy mało mamy trosk?
Na tej zmęczonej już Ziemi?
Nie winno się sprowadzać
Niszczącej pandemii.

Nie lepiej wrócić
Do ładu starego?
Niż ciężko walczyć
Aż do upadłego?

Kiedyś było nam dobrze
Na tej udręczonej Ziemi żyć
Iść normalnie do lekarza,
Niż w ukryciu w bólu wyć.
Na co nam tyle zgonów?
Po co tyle wczesnej śmierci?
By potem na cmentarnych
Grobach, krótkie zdanie … „Ku Pamięci”.

Elza Trzepizur-Krupa
CZERWIEC 2020
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INFORMACJA
W sprawie kierowania zgłoszeń dotyczących awarii
 oświetlenia ulicznego na terenie Gminy Chęciny.
Wszelkie zgłoszenia o awariach należy kierować

do Referatu Inwestycji, Budownictwa i Drogownictwa 
pod numer tel. 41 31 53 118

lub na adres e-mail: gmina @checiny.pl w godzinach
pracy Urzędu, natomiast w nagłych przypadkach

zgłaszać pod numerem bezpośrednim do konserwatora:
603 706 465

W pozostałych sytuacjach numer
 pogotowia energetycznego: 991

Zakład Gospodarki Komunalnej w Chęcinach
ul. Małogoska 13, 26-060 Chęciny

 Telefony alarmowe do Zakładu Gospodarki Komunalnej
w sprawie awarii sieci wodociągowych, kanalizacji

sanitarnej, przydomowych przepompowni ścieków,
 kotłowni olejowej ul. Czerwona Góra 8:

- po godzinach pracy Zakładu  i całodobowo w dni wolne 
od pracy: 

  604 984 497 - Oczyszczalnia Ścieków w Radkowicach.

- od poniedziałku do piątku  w godz. 715 do 1515  
• 784 027 762 – Dyrektor Zakładu
• 728 540 135 – Chwastek Leopold (w sprawie oczyszczal-
ni ścieków)
• 41 3151 095  - biuro Zakładu 
• 694 935 046 - Nowacka Jolanta (w sprawie awarii sieci 
wodociągowych i kanalizacji sanitarnej)
• 604 984 496 – Pałyga Andrzej (w sprawie mieszkań i bu-
dynków komunalnych)
• 500 575 137 – obsługa kotłowni ul. Czerwona Góra 8

Z przyczyn niezależnych od Gminy, a bezpośrednio związanych 
z awarią na instalacji w PGO sp. z o.o. w Promniku i związa-
nymi z tym ograniczeniami odbioru odpadów, Urząd Gminy 

i Miasta w Chęcinach informuje, iż Gminny Punkt Selektywnej 
Zbiórki Odpadów Komunalnych (GPSZOK) zlokalizowany

przy alei Partyzantów 6 w Chęcinach
BĘDZIE NIECZYNNY DO ODWOŁANIA

 Za utrudnienia przepraszamy.
 Proszę nie pozostawiać odpadów

przed /za bramą GPSZOK-u!
Teren GPSZOK jest monitorowany.

Podrzucanie odpadów stanowi wykroczenie
 i takie przypadki będą zgłaszane Policji.

Zarząd Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Kielcach ogłasza od dnia 
01.07.2020 nabór wniosków dla za-

dań realizowanych w 2020 roku
wpisujących się w program

„Moja Woda” na lata 2020-2024”.
Podmioty mogące ubiegać się o dofi-
nansowanie oraz szczegółowe warunki 
dofinansowania z WFOŚiGW w Kiel-
cach określone są w treści programu 
stanowiącej załącznik do niniejszego 
ogłoszenia oraz w regulaminie naboru 
wniosków.
W ramach ww. naboru będą przyj-
mowane jedynie wnioski wypeł-
nione i przesłane do Funduszu od 
01.07.2020 roku za pomocą portalu 
beneficjenta lub platformy ePUAP.

Więcej informacji:
http://www.wfos.com.pl/program-

czyste-powietrze/1024-oglosze-nie-o-
naborze-program-moja-woda 

żródło: www.wfos.com.pl

DOŻYNKI GMINNE 2020 - ODWOŁANE! 
Szanowni Mieszkańcy!
Dożynki w naszej gminie  to uroczystość o wieloletniej tradycji. To czas podziękowania za zebrane plony i trud włożony w codzienną pracę 
na roli. Niestety ze względu na zaistniałą sytuację epidemiologiczną związaną z zagrożeniem koronawirusem SARS-CoV-2 i związany z nią 
reżim sanitarny jesteśmy zmuszeni odwołać tegoroczne Święto Plonów.
Mam nadzieję, że w przyszłym roku będziemy mogli bezpiecznie organizować wydarzenia skierowane dla wszystkich mieszkańców naszej 
gminy.
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SP Radkowice

SP Bolmin

SP Chęciny

SP Łukowa

SP Starochęciny

Zakończenie roku szkolnego

SP Polichno

SP Wolica
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Z ŻYCIA GMINY

 Rezerwat przyrody Góra Ze-
lejowa to jeden z najcenniejszych 
obiektów naukowych i dydaktycz-
nych zlokalizowany w granicach 
Chęcińsko-Kieleckiego Parku Kra-
jobrazowego. Na terenie rezerwatu 
znajduje się najdłuższa w Górach 
Świętokrzyskich grań wapienna, 
jedne z najpiękniejszych przykładów 
krasu powierzchniowego, unikal-
ne pozostałości po wydobyciu tzw. 
,,różanki zelejowskiej’’, przykłady 
zjawisk tektonicznych i związanej 
z nimi mineralizacji hydrotermalnej 
oraz punkty widokowe z panoramą 
na południowo-zachodnią część Gór 
Świętokrzyskich.
 To wyjątkowe dziedzictwo przy-
rodnicze, w tym również geologicz-
ne i kulturowe obszaru rezerwatu 
zdecydowanie kwalifikuje go do wy-
korzystania w geoturystyce. I tak też 
się stanie. Niebawem szlak zostanie 
odświeżony. Zakres prac obejmuje 
remont istniejącej wiaty turystycz-
nej, montaż tablic informacyjnych, 
odsłonięcie fragmentu różanki zele-
jowskiej na fragmencie skały, a tak-
że usunięcie części zakrzaczeń i za-
drzewień w wyznaczonych miejscach 
w tym: oczyszczenie z roślinności 
ścian skalnych i ich przedpola, po-

Jeden z najpiękniejszych w regionie szlaków 
na górze Zelejowa zostanie uporządkowany

 Góra Zelejowa jest najbardziej stromym wzniesieniem w Górach Świętokrzyskich. Skały wapieni dewońskich 
tworzą tu prawdziwą grań górską na długości blisko kilometra, co stanowi prawdziwą gratkę dla miłośników gór-
skich przygód. Niebawem szlak zostanie uporządkowany. 

szerzenie ścieżek pieszych, redukcje 
koron drzew.
 Proponowany początek ścieżki 
zlokalizowano przy zbiegu ul. Zam-
kowej, ze ścieżką wiodącą w kierun-
ku wschodnim. Stąd udamy się ścież-
ką pokrywającą się ze ścieżką leśną 
wiodącą obok zarośniętego wyrobi-
ska ze śladami górnictwa kruszco-
wego, gdzie znajdzie się stanowisko 
z tablicą dotyczącą tego zagadnie-

nia, do Kamieniołomu Zachodniego, 
w którym przewidziano lokalizację 
dwóch kolejnych stanowisk dydak-
tycznych z tablicami dotyczącymi 
budowy geologicznej Góry Zelejo-
wej i genezy skał węglanowych oraz 
zjawisk geologicznych takich jak: 
tektoniki, krasu i mineralizacji hy-
drotermalnej. Dalej z Kamieniołomu 
Zachodniego udamy się ścieżką nad 
wyrobiskiem, wzdłuż jego zachodniej 
krawędzi. Po dojściu na grań ścieżka 
rozwidla się w dwóch kierunkach: 
zachodnim i wschodnim. Dalszy su-
gerowany przebieg ścieżki zakłada 
dojście do kamieniołomu Szczerba, 
i zejście z wapiennej grani na połu-
dniową stronę. Od tego punktu szlak 
biegnie wzniesieniem porośniętym 
lasem w kierunku ulicy Zelejowa do 
tak zwanego „ronda”, gdzie zaplano-
wano punkt końcowy.
 Cały zakres prac zostanie sfinan-
sowany w 85% ze środków Europej-
skiego Funduszu Rozwoju Regional-
nego w ramach Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego Województwa 
Świętokrzyskiego na lata 2014-2020, 
Działanie 6.3 Ochrona i wykorzysta-
nie obszarów cennych przyrodniczo 
- ZIT KOF.

Agnieszka Olech


